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(Lovforslag nr. L 38). 
Siden kartoffelkuren blev vedtaget af Folke- 

tinget i efteråret 1986, har markedet for især 
ældre fritidshuse været præget af afinatning og 
markante prisfald. Det faldende prisniveau har 
især været mærkbart for huse med en lav inde- 
stående gældspost, hvilket har ramt personer, 
der gennem en længere årrække har placeret en 
opsparing i fritidshuset. 

For at afhjælpe problemet foreslås løbetiden 
for ejerskiftelån til fritidshuse ændret fra 10 år 
til 15 år. Løbetidsforlængelsen vil bevirke et 
fald i begyndelsesydelsen ved ejerskifte af fri- 
tidshuse og samtidig medvirke til en normalise- 
ring af markedet for ældre fritidshuse. 

For at bevare balancen i kartoffelkuren fore- 
slås samtidig en stramning af muligheden for at 
belåne om- og tilbygningsarbejder i fritidshuse. 
Lånegrænsen foreslås reduceret fra 80 pct. af 
de afholdte udgifter inkl. eget arbejde til 60 pct. 
af de dokumenterede afholdte udgifter ekskl. 
eget arbejde. Dermed harmoniseres låneregler- 
ne for fritidshuse med reglerne for ejerboliger. 

Derudover indeholder lovforslaget følgende 
ændringer: 

-  For at lette adgangen til at optage lån til 
energibesparende foranstaltninger i ejerboli- 
ger foreslås det, at man ophæver bestemmel- 
sen om, at lån til ejerboliger mindst skal ud- 
gøre 5 pct. af ejendommens værdi. Bestem- 
melsen betyder i en række tilfælde, at f.eks. 
installationer af naturgas ikke kan belånes, 
uden at ejeren foretager andre -  og måske ik- 
ke ønskede -  investeringer for at opnå dette 
låneprovenu. 

-  For at gøre det nemmere i praksis for lånta- 
gere at opnå den fornødne sikkerhed for lå- 
nets ydelse og provenu -  f.eks. i forbindelse 
med indgåelse af hushandler -  foreslås end- 
videre, at realkreditinstitutterne får adgang 
til at udbetale lån på basis af kursen på til- 
budstidspunktet. 

-  Realkreditinstitutterne fastsætter nu selv 
taksterne for indskud og administrations- og 
reservefondsbidrag. For indekslån til støttet 
byggeri (IS-lån) udgør reserve- og admini- 
strationsbidraget for 1987 1,9 pct. af den årli- 
ge ydelse. Staten betaler dette bidrag via ren- 
tebidraget. Med virkning fra 1. januar 1988 
er institutterne sindede at forhøje bidragssat- 
sen til 2,9 pct. af ydelsen, hvilket over en år- 

række vil medføre betydelige stigninger i sta- 
tens udgifter til rentebidrag. Der foreslås 
derfor indsat en bemyndigelse for boligmini- 
steren til at godkende institutternes takster 
for disse lån. Bemyndigelsen tænkes udnyt- 
tet til at sikre, at takststigninger ikke i unød- 
vendigt omfang sker for lån, hvor staten be- 
taler takststigningen. 

-  Adgangen til at udbetale annuitetslån til 
ejerboliger begrænsedes ved kartoffelkuren 
til 31. december 1987 for lån, der var tilbudt 
inden kuren. Dette er for sanerings- og by- 
fornyelsesarbejder en uhensigtsmæssig tids- 
frist på grund af den betydelige tid, der med- 
går til sådanne arbejders planlægning og 
gennemførelse. Tilbudte lån til arbejder, som 
ejerne ikke selv beslutter, vil i mange tilfælde 
ikke kunne udbetales inden fristens udløb. 
Tidsfristèn foreslås derfor ophævet. 

-  Der foreslås endelig mulighed for i særlige 
tilfælde -  og kun med kommunalbestyrel- 
sens godkendelse -  at give adgang til at belå- 
ne renoveringsarbejder med indekslån uden 
statsstøtte med henblik på at undgå de store 
huslejestigninger, som ville følge, hvis arbej- 
derne finansieredes med nominallån. 

Idet jeg herudover henviser til lovforslaget 
og dets bemærkninger, skal jeg anbefale det til 
Tingets velvillige behandling. 

Boligministeren (Kofod-Svendsen): 
Jeg skal herved tillade mig for Folketinget at 

fremsætte: 

Forslag til lov om ændring af lov om bygnings- 
og boligregistrering. (Udvidet adgang til ejen- 
domsdataregistreringerne m.v.). 

(Lovforslag nr. L 40). 

Regeringen ønsker at effektivisere og videre- 
udvikle ejendomsdataregistreringerne for at 
opnå dels en bedre samfundsmæssig udnyttelse 
af oplysningerne, dels en bedre service til gavn 
for borgerne og dels at lette arbejdet med hånd- 
tering af ejendomsdata i de berørte virksomhe- 
der, institutioner m.v. 

Lovforslaget har til formål at skabe en udvi- 
det og lettere adgang til Bygnings- og Boligregi- 
stret. 

I dag kan der meddeles oplysninger fra Byg- 
nings- og Boligregistret til offentlige myndig- 
heder og koncessionerede selskaber, andre 
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virksomheder, der udfører opgaver inden for 
forsyningsområdet såsom kraft, varme og 
vand, samt virksomheder, der har påtaget sig 
fjernelse af affald og lignende. Der er endvide- 
re adgang til at meddele oplysninger til private 
virksomheder, der i henhold til lov eller aftale 
medvirker ved løsning af myndigheders opga- 
ver. 

Efter forslaget åbnes mulighed for at medde- 
le oplysninger fra Bygnings- og Boligregistret 
om en ejendom til sådanne private virksomhe- 
der, som i kraft af autorisation eller lovgivning 
eller på baggrund af en med ejendommens ejer 
aftalt ydelse udfører arbejdsopgaver i forbin- 
delse med udstykning, bebyggelse, omsætning, 
finansiering og forsikring m. v. af fast ejendom. 

Som eksempler herpå kan nævnes landin- 
spektørvirksomheder, arkitekt- og ingeniør- 
virksomheder, ejendomsformidlere, advoka- 
ter, revisorer, realkreditinstitutter, pengeinsti- 
tutter, forsikringsselskaber og lignende. 

Adgangen for de foreslåede nye modtager- 
grupper er betinget af, at de pågældende senest 
samtidig med indhentning af oplysningerne 
vedrørende en ejendom har indhentet ejerens 
skriftlige tilladelse hertil. 

Det er tanken at give de pågældende virk- 
somheder mulighed for at trække oplysninger- 
ne direkte via edb-terminal med henblik på her 
og nu-anvendelse i den konkrete sagsbehand- 
ling -  f.eks. hos en advokat, en ejendomsfor- 
midler, et pengeinstitut osv. 

I overensstemmelse med regeringens moder- 
niseringsindsats lægges der endvidere i be- 
mærkningerne til lovforslaget op til en udvidet 
betalingsordning for ydelser fra ejendonisdata- 
registre. Det tilsigtes, at der efter forhandling 
med andre registermyndigheder fastsættes én 
egentlig markedspris for ydelserne. 

Det tilsigtes dog ikke at ændre gældende ku- 
tymer for betaling vedrørende udveksling af 
ejendomsrelaterede data mellem f.eks. offentli- 
ge myndigheder. 

Idet jeg herudover henviser til lovforslaget 
og dets bemærkninger, skal jeg anbefale det til 
Tingets velvillige behandling. 

Boligministeren (Kofod-Svendsen): 
Jeg skal herved tillade mig for Folketinget at 

fremsætte: 
Forslag til lov om ændring af  lov om fremme -af 

byggeriets udvikling. 

(Lovforslag nr. L 41). 
Lovforslaget fremsættes med det sigte at ska- 

be grundlag for, at der -  i overensstemmelse 
med regeringens overvejelser om sektorforsk- 
ningens tilrettelæggelse -  kan udpeges to eks- 
terne forskningskyndige personer til at indgå i 
bestyrelsen for Statens Byggeforskningsinsti- 
tut. 

Samtidig foreslås det at lade instituttets med- 
arbejdere repræsentere i bestyrelsen efter sam- 
me regler, som gælder for medarbejderrepræ- 
sentation i aktieselskaber. 

Endelig foreslås en udvidelse af instituttets 
repræsentantskab fra 50 til 60 personer med 
henblik på at opnå en bredere repræsentation 
for kredse bag byggeriets udvikling. 

Idet jeg herudover henviser til lovforslaget 
og dets bemærkninger, skal jeg anbefale det til 
Tingets velvillige behandling. 

Industriministeren (Nils Wilhjelm): 
Hermed har jeg den ære for det høje Ting at 

fremsætte: 
Forslag til lov om ændring af  lov om realkre- 

ditlignende lån og andelsboliglån M.v. (Belåning 
affritidshuse og lån til om-og tilbygning m.v. af  
ejerboliger). 

(Lovforslag nr. L 39). 
Lovforslaget indeholder bestemmelser om 

ændring af reglerne om belåning af fritidshuse 
og lån til om- og tilbygning m.v. af ejerboliger. 

Ændringerne er en konsekvens af, at bolig- 
ministeren samtidig har fremsat forslag til æn- 
dring af lov om realkreditinstitutter. 

Idet jeg i øvrigt henviser til bemærkningerne 
, til lovforslaget og til boligministerens lovfor- 

slag, tillader jeg mig at anbefale lovforslaget til 
det høje Tings velvillige behandling. 

Industriministeren (Nils Wilhjelm): 
Hermed har jeg den ære for det høje Ting at 

fremsætte: 
Forslag til lov om en indskydergarantifond. 
(Lovforslag nr. L 42). 
På baggrund af de problemer, indskydere 

har stået over for i forbindelse med de senere 
års vanskeligheder i enkelte pengeinstitutter, er 
det min og regeringens opfattelse, at tilliden til 
pengeinstitutterne, som er afgørende for både 
deres funktioner i samfundet og deres anseelse 


